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ABSTRACT 

 

Youth adulthood is marked by rapid biological, physical, mental, and personality 

changes, as well as emotional shifts in roles and responsibilities. In order to balance 

these changes, young adults are often faced with conflicts, identity crisis as well 

personality confusion. Young adults today, should be taught to have a balanced 

personality and Muslim religiosity to succeed both in the world and hereafter. The 

need of psychology of da‘wah in this study is viewed from the perspective of youth 

adulthood in private universities. Thus, the purpose of this study was to determine 

the level of balanced personality and Muslim religiosity among young adults in 

private universities, to compare the mean differences in balanced personality and 

Muslim religiosity in terms of gender, age, CGPA, household income, and 

education, and to investigate the impact of psychology of da‘wah on Muslim 

religiosity and balanced personality. Demographic characteristics such as age, 

gender, and CGPA were also identified as moderators in this study. A mixed 

method design was chosen consisting of a quantitative, followed by qualitative 

methods. A descriptive and survey study was conducted, with 500 sets of 

questionnaires distributed to students at private universities in Kuala Lumpur and 

Selangor, of which 496 were analyzed. Meanwhile, the qualitative data was 

collected from semi structured interview on 7 respondents from private universities 

in Kuala Lumpur and Selangor. The partial least squares (PLS) based structural 

equation modeling (SEM) approach was used to analyze the quantitative data using 

IBM Statistical Package for Social Sciences Version (IBM SPSS version 23.0). On 

the other hand, content analysis and thematic analysis were used for analyzing 

qualitative data. The findings of the study revealed that there is a significant mean 

difference in balanced personality and Muslim religiosity based on gender, CGPA, 

age, income and education. The psychology of da‘wah has a significant and positive 

impact on Muslim religiosity and balanced personality among young adults in 

private universities. CGPA and age are moderators in the relationship between 

psychology of da‘wah and balanced personality, meanwhile CGPA is a moderator 

in the relationship between psychology of da‘wah and Muslim religiosity. Overall, 

this study has shed light that da‘wah has different impacts on individuals. 

Psychology of da‘wah is deemed important as to encourage young adults to develop 

a balanced personality and improve religiosity as these two elements are crucial in 

an individual’s wellbeing. Hence, it can be seen that psychology of da‘wah is 

effective and should be applied all around the world as Islam is an all-encompassing 

religion. Thus, in addition to academic literature contributions, practitioners will 

also derive benefits from the findings of this study. 
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ABSTRAK 

Belia dikategorikan melalui perubahan yang mendadak dari segi biologi, fizik, 

mental dan personaliti dimana termasuk emosi, perubahan peranan dan 

tanggungjawab. Bagi menstabilkan perubahan-perubahan ini, belia seringkali 

menghadapi konflik, krisisi dentiti dan juga kekeliruan personaliti. Belia hari ini, 

harus diajar untuk memiliki keperibadian yang seimbang dan amalan beragama 

untuk berjaya di dunia dan di akhirat. Keperluan psikologi da‘wah  dalam kajian ini 

dilihat dari perspektif belia di universiti swasta. Oleh itu, kajian ini mengenal pasti 

tahap keperibadian yang seimbang dan amalan beragama, untuk membandingkan 

perbezaan minima keperibadian yang seimbang dan keagamaan Islam dari segi 

jantina, umur, PNGK, pendapatan isi rumah dan pendidikan serta mengkaji kesan 

psikologi da‘wah  terhadap keagamaan Muslim dan keperibadian yang seimbang di 

kalangan remaja dewasa di universiti swasta. Kajian ini juga mengenal pasti ciri 

demografi seperti umur, jantina dan PNGK sebagai moderator. Rekabentuk kaedah 

campuran kajian berasaskan kuantitatif diikuti dengan kualitatif dilakukan dalam 

kajian ini. Kaedah deskriptif dan tinjauan telah dijalankan, 500 set soalan telah 

diedarkan kepada pelajar universiti swasta di Kuala Lumpur dan Selangor, yang 

mana 496 set telah dianalisa. Manakala, data kualitatif telah dikumpulkan melalui 

temuduga semi struktur ke atas 7 orang responden dari universiti swasta. Kaedah 

separa minimum (SEM) (PLS) berasaskan model persamaan struktur (SEM) dan 

Pakej Statistik IBM untuk Sains Sosial versi 23.0 telah digunakan untuk 

menganalisa data kuantitatif. Data kualitatif pula dianalisa dengan menggunakan 

kaedah analisa kandungan dan analisa tema. Hasil kajian menunjukkan terdapat 

perbezaan min yang signifikan dalam keperibadian yang seimbang berdasarkan 

jantina, PNGK, umur, pendapatan, pendidikan, manakala dalam keagamaan Islam, 

terdapat perbezaan min berdasarkan jantina, PNGK, umur, pendidikan. psikologi 

da‘wah  memberi kesan terhadap keagamaan Islam dan keperibadian yang 

seimbang di kalangan remaja di universiti swasta. PNGK dan umur adalah 

moderator dalam hubungan antara psikologi da‘wah  sementara PNGK adalah 

moderator dalam hubungan antara psikologi da‘wah  dan keagamaan Islam. Secara 

keseluruhan, kajian ini telah memberi kesan da‘wah  yang berbeza terhadap 

individu. psikologi da‘wah  dianggap penting untuk menggalakkan golongan muda 

untuk membangunkan keperibadian yang seimbang dan keagamaan yang lebih baik 

kerana kedua-dua unsur ini adalah penting dalam kesejahteraan individu. Jadi, 

dapat dilihat bahawa psikologi da‘wah  adalah berkesan dan harus diterapkan di 

seluruh dunia kerana Islam adalah agama yang menyeluruh. Oleh itu, sebagai 

tambahan kepada sumbangan kesusasteraan akademik, para pengamal juga akan 

mendapat faedah daripada penemuan kajian ini. 
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AL-MULAKHAS 

 

عن  فضلاً   ، سريعة  وشخصية  وعقلية  وجسدية  بيولوجية  بتغيرات  البلوغ  مرحلة  تتميز 

التغييرات ،  التحولات العاطفية في الأدوار والمسؤوليات. من أجل تحقيق التوازن بين هذه 

ارتباكًا في الشخصية. يجب تعليم الشباب غالبًا ما يواجه الشباب صراعات وأزمة هوية وكذلك  

اليوم أن يكون لديهم شخصية متوازنة والتدين الإسلامي لينجحوا في الدنيا والآخرة. يتم النظر  

إلى الحاجة إلى علم نفس الدعوة في هذه الدراسة من منظور الشباب في الجامعات الخاصة. 

مستو  تحديد  هو  الدراسة  هذه  من  الغرض  كان   ، والتدين  وبالتالي  المتوازنة  الشخصية  ى 

الفروق في الشخصية المتوازنة الإسلامي بين الشباب في الجامعات الخاصة ، لمقارنة متوسط  

والتدين الإسلامي من حيث الجنس والعمر والمعدل التراكمي ودخل الأسرة والتعليم. ، وبحث 

المتوازنة. والشخصية  الإسلامي  التدين  على  الدعوة  نفس  علم  الخصائص    تأثير  تحديد  تم 

و والجنس  العمر  مثل  اختيار   CGPA الديموغرافية  تم  الدراسة.  هذه  في  كمشرفين  أيضًا 

تصميم طريقة مختلطة يتكون من طريقة كمية ، تليها طريقة نوعية. أجريت دراسة وصفية  

مجموعة من الاستبيانات وزعت على الطلاب في الجامعات الخاصة في   500وكمية ، مع  

منها. وفي الوقت نفسه ، تم جمع البيانات النوعية من    496ور وسيلانجور ، تم تحليل  كوالالمب 

مشاركين من جامعات خاصة في كوالالمبور وسيلانجور. تم استخدام    7مقابلة شبه منظمة مع  

الهيكلية المعادلات  نمذجة  لتحليل   (SEM) نهج  الجزئية  الصغرى  المربعات  إلى  المستند 

 IBM الإحصائية لإصدار العلوم الاجتماعية )إصدار IBM تخدام حزمةالبيانات الكمية باس 

SPSS 23.0).   من ناحية أخرى ، تم استخدام تحليل المحتوى والتحليل الموضوعي لتحليل

البيانات النوعية. وكشفت نتائج الدراسة أن هناك فرقًا معنويًا في الشخصية المتوازنة والتدين  

معدل التراكمي ، العمر ، الدخل والتعليم. سيكولوجية الدعوة الإسلامي على أساس الجنس ، ال

لها تأثير كبير وإيجابي على التدين الإسلامي والشخصية المتوازنة بين الشباب في الجامعات 

الخاصة. المعدل التراكمي والعمر هما الوسيطان في العلاقة بين علم نفس الدعوة والشخصية  

وسيطًا في العلاقة بين علم   (CGPA) تراكمي المعدل التراكميالمتوازنة ، بينما يعد المعدل ال

نفس الدعوة والتدين الإسلامي. بشكل عام ، سلطت هذه الدراسة الضوء على أن للدعوة تأثيرات 

مختلفة على الأفراد. يعتبر علم نفس الدعوة مهمًا لتشجيع الشباب على تطوير شخصية متوازنة  

العنصري  التدين لأن هذين  ثم ، يمكن ملاحظة أن  وتحسين  الفرد. ومن  ن مهمان في رفاهية 

نفسية الدعوة فعالة ويجب تطبيقها في جميع أنحاء العالم لأن الإسلام دين شامل. وبالتالي ، 

 .بالإضافة إلى المساهمات الأدبية الأكاديمية ، سيستفيد الممارسون أيضًا من نتائج هذه الدراسة
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